
کارشناس و تحلیلگر اقتصادی گفت: از الان نمی توانیم بازار و 
نرخ ارز در سال آینده را به درستی پیش بینی کنیم چرا که  باید 
اتفاقاتی رخ می دهد بخصوص در حوزه   ببینیم در سال آینده چه 

سیاست خارجی و روابط بین الملل.
گو  و  درگفت  اقتصادی  تحلیلگر  و  کارشناس  کاووسی  یوسف 
با اخبار صنعت در خصوص موضوع ثبات ارزی وعمده فعالیت های 
یکسال  طی  در  مرکزی  بانک  گفت:  موضوع  دراین  مرکزی  بانک 
گذشته بسیارتلاش کرده تا ارز را در  نرخ معقولی نگاه دارد اما این 
که نرخ ارز به ثبات برسد بستگی به وضعیت تورم دارد که در ماه 

های آینده در چه وضعیتی قرار بگیرد.
وی در این باره یادآور شد: وقتی اقتصاد ایران به صورت حداقلی 
از تورم ۴۰ درصدی رنج می برد نمی توانیم  انتظار داشته باشیم نرخ 
ارز تکان نخورد و در همان محدوده باقی بماند با اینکه بانک مرکزی 
در ماه های گذشته بسیار تلاش کرد نرخ ارز را در همان محدوده 

۵۱ تومان نگه دارد اما این اواخر از کنترل بانک مرکزی خارج شد.
یوسف کاووسی کارشناس و تحلیلگر بازار ارز یادآور شد: دلایل 
مختلفی را می توان در افزایش نرخ ارز در بازار آزاد عنوان کرد که 
یکی از عمده ترین آنها انتخابات مجلس شورای اسلامی بود. به نظر 
می رسد عده ای در مجلس شورای اسلامی بر آن بودند که بانک 
مرکزی را برای رها کردن نرخ ارز تحت فشار دادند به گونه ای که 

بانک مرکزی در قبال این موضوع مسؤولیتی نداشته باشد با حمایت 
از صادر کننده مبنی بر اینکه صادر کننده باید ارز خودرا به نرخ آزاد 
بفروشد که البته سخن درستی است ولی در شرایطی که سوخت با 
نرخ سوبسیدی به فولادی ها ، پتروشیمی ها و سایر تولیدکنندگان 
بزرگ داده نشود تا دولت بتواندارز حاصل را در بازار آزاد با نرخ مد 

نظر خود به فروش برساند.
 یوسف کاووسی یادآور شد: با اینکه نرخ ارز در سال گذشته باز 
هم به مرز ۶۰ هزار تومان رسید اما   براساس اصلی که هر کالایی 
قیمتی ببیند مجددا به همان قیمت برمی گردد مشخص بود نرخ ارز 

به نرخ های بالاتر بازمی گردد.
آینده  ارز در سال  نرخ  تعیین  ادامه بحث در خصوص  در  وی 
گفت: از الان نمی توانیم بازار و نرخ ارز در سال آینده را به درستی 
پیش بینی کنیم چرا که  باید  ببینیم در سال آینده چه اتفاقاتی رخ 

می دهد بخصوص در حوزه سیاست خارجی و روابط بین الملل.
وی در این باره یاداور شد: از جمله مهمترین مباحثی که دراین 
باره می توان عنوان کرد مسائل تنش های منطقه ای و بحث داخلی 
است با اینکه انتخابات مجلس به پایان رسید اما باید منتظر عملکرد 
مجلس در چند ماه آخر باشیم و ببینیم چه روندی در پیش خواهد 
گرفت ضمن اینکه مجلس بعدی با چه ژستی می خواهد در رابطه با 

مسائل اقتصادی وارد شود و در این باره چه نظری دارد .
یوسف کاووسی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در حال حاضر 
هیچ شناختی از لیست ها و اهداف وبرنامه های نمایندگان راه یافته به 
مجلس نداریم و موضوعی در رابطه با مسائل اقتصادی وسیاسی گزارش 
نشده و در طی سال های گذشته متاسفانه همه به مسائل به صورت 
لیستی نگاه کرده اند یعنی  لیست ها تعیین کننده بوده اند لذا درباره 
وضعیت ارزی نمی توان سخنی گفت اما در مجموع متاسفانه هیچ کدام 
از نمایندگان در برابر وعده هایی که داده اند پاسخگو نبودند و نسبت 
به مسائلی که منجر به افزایش نرخ ارز شده نیز کمتر توضیحی نداند و 

نظارتی بر روندهای مختلف اقتصاد نداشته اند.

فرمانده هوافضای سپاه گفت: پیشرفت ها در حوزه  هوافضا به گونه ای 
است که ه خصوص در حوزه فضایی سدهای فناوری شکسته شده است.
سردار امیرعلی حاجی زاده در حاشیه برگزاری اردوهای راهیان 
پیشرفت در خوزستان در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره 
پیشرفت های فضایی اظهار کرد: پیشرفت ها در حوزه  هوافضا و موشکی 
مستمر است و به موقع خود اطلاع رسانی خواهد شد، اما به خصوص 
در حوزه فضایی سدهای فناوری شکسته شده است و پیشرفت ها در 
این زمینه در آینده با سرعت بیشتر و موفقیت ها با فاصله کمتری ایجاد 

خواهد شد.
نوجوانان  و  »جوانان  این که  بیان  با  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
آینده سازان کشور هستند وآینده متعلق به آنان است« خاطرنشان 
و  دستآوردها  از  انقلاب  تاریخ  در  آن چه  داریم  وظیفه  ما  کرد: 
توانمندی ها شاهد بوده ایم به صورت عملی در برابر تبلیغاتی که باور 
جوانان ما را هدف گرفته است، به این عزیزان نشان دهیم. ما وظیفه 
آگاه سازی نسل آینده ای را داریم که اگر بخواهند صاحب مسئولیت 

شوند نسبت به گذشته آگاه و نسبت به آینده امیدوار باشند.
وی هم چنین درباره توسعه امکانات راهیان پیشرفت و امید در 
کشور با بیان این که » از سال گذشته در این زمینه اقدام شده است« 
 ، خوزستان  تهران،  آذربایجان،  جنوبی،  خراسان  در  کرد:  خاطرنشان 
هرمزگان و کاشان این امر نهادینه شده و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به کمک دولت در صدد توسعه آن است، چون پرداختن به این موضوع 

ضرورتی است که مورد غفلت قرار گرفته و باید با جدیت دنبال شود.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران بازدید از پایگاه پهپادی 
هوافضای سپاه پاسداران در موقعیت حضرت علی اکبر )ع( هم اظهار 
داشت: سفر اردوهای راهیان پیشرفت و راهیان نور با سفرهای دیگر 
تفاوت دارد؛ شما دانش آموزان سمپاد به مناطق جنگی، مناطقی که 
هشت سال عزیزان ما در دوران دفاع مقدس جانانه دفاع کردند و 
ذره ای از خاک جمهوری اسلامی ایران جدا نشد، سفر کرده اید؛ یک 
طرف جنگ هشت سال دفاع مقدس، ملت ایران با توکل بر خدا بود 
و در طرف دیگر صدام با کمک آمریکا، انگلیس، فرانسه و بسیاری از 

کشورهای اروپایی و عربی بود.
وی گفت: امروز جنگ علاوه بر حوزه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
روش جدیدی دارد. این روش جدید، جنگ رسانه است؛ محیط جنگ 
رسانه مشخص نیست. نمی توانیم بگوییم محیط آن خوزستان است یا 
تهران، فضای آن ذهن ها و مغزها است؛ این جنگ باورها را جا به جا 
می کند. شما دانش آموزان و جوانان باید نسبت به جنگ و روش های آنها 
کاملًا مسلط باشید چراکه فضای مجازی و رسانه از حوزه های این جنگ 
است.دشمنان در زمین نتوانستند حریف ملت ایران بشوند، محیط جنگ 
را تغییر داده اند و می خواهند روی ذهن ها کار کنند و دهه هشتادی و 

هفتادی ها در این فضا باید دشمن را شکست بدهند. 
وی افزود: در حوزه نظامی کشور واکسینه و بیمه شده و اگر این 
پایگاه پهپادی که امروز از آن بازید کردید در دوران دفاع مقدس بود، 
جنگ به هشت سال نمی کشید، بلکه در دو سال تمام می شد. جمهوری 
اسلامی ایران در همه بخش ها به تراز بالایی رسیده و در حوزه پهپاد جز 

سه کشور برتر دنیاست.

آخرین کنسرت سال ۱۴۰۲ علیرضا قربانی با حمایت توبانک، 
هتل  سالن  در  اسفندماه   ۲۳ از  گردشگری،  بانک  مجازی  شعبه 

اسپیناس پالاس تهران آغاز می شود. 
به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، با توجه به استقبال 
مخاطبان و علاقه مندان از اجرای کنسرت های علیرضا قربانی در سال 
۱۴۰۲، آخرین سری کنسرت او در این سال از ۲۳ تا ۲۹ اسفندماه، 
پالاس  اسپیناس  هتل  سالن  در   ۲۲ و   ۱۹ سانس  دو  در  شب  هر 
تهران برگزار می شود. قرار است در صورت کسب مجوزهای لازم این 

کنسرت در فروردین ۱۴۰۳ نیز ادامه داشته باشد.
بلیت فروشی این کنسرت که با حمایت توبانک، شعبه مجازی 
پنجشنبه  روز   ۱۸ ساعت  از  شد  خواهد  برگزار  گردشگری،  بانک 

طریق  از  تنها  می توانند  علاقه مندان  و  می شود  آغاز  اسفندماه   ۱۷
اپلیکیشن توبانک اقدام به خرید بلیت کنند.

کنسرت  بلیت  خرید  قصد  که  کسانی  است  یادآوری  به  لازم 
اسفندماه ۱۴۰۲ علیرضا قربانی را دارند، از هیچ طریق دیگری غیر 
امکان هرگونه  زیرا  نکنند  بلیت  تهیه  به  اقدام  توبانک  اپلیکیشن  از 

کلاهبرداری وجود دارد.
پیش از این و با حمایت توبانک علیرضا قربانی در دی ماه امسال 

نیز تور کنسرت های خود را در تهران برگزار کرده بود.
گفتنی است برای افتتاح حساب و خرید بلیت کنسرت علیرضا 
قربانی می توانید با مراجعه به نشانی اینترنتی https://tobank.ir به 
راحتی »توبانک« را نصب و از آن خدمات گوناگون آن استفاده کنید.

کارشناس و تحلیلگر اقتصادی در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

نرخ ارز در اقتصاد تورمی ثابت نمی ماند

سردار حاجی زاده: سدهای فناوری در حوزه فضایی شکسته شده است

آخرین کنسرت سال ۱۴۰۲ علیرضا قربانی در تهران با حمایت توبانک

راهبرد خودرویی وزارت صنعت تا پایان برنامه هفتم اعلام شد؛

طراحی و تولید ۴۰ درصد 
محصولات برقی و هیبریدی

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تاکید کرد:

 استفاده از کارت سوخت شخصی 
در سفرهای نوروزی

سرمقاله

  مرتضی ادب

 بودجه عمرانی 
زیر  سایه بودجه عمومی

تکمیل طرح های نیمه تمام اولویت دولت 
سیزدهم برای آبادانی و پیشرفت ایران اسلامی 
مورد  جمهور  رییس  سوی  از  بارها  که  است 
تاکید قرار گرفته است؛ آیت الله رییسی رییس 
جمهور بویژه در سفرهای استانی ضمن موافقت 
با تخصیص اعتبارات و منابع لازم برای تکمیل 
طرح های نیمه تمام اعلام کرده است: بنای ما 
این است که در استان ها کارهای نیمه تمام را 
به سرانجام برسانیم و به غیر از بخش مسکن 

کلنگ زنی نکنیم.
معضلات  از  یکی  گذشته،  سال های  ی 
اصلی دولت ها پروژه های نیمه تمام بوده است، 
توجیه  و  برنامه  بدون  اغلب  که  پروژه هایی 
اقتصادی کلنگ خورده اند و بر اساس آخرین 
آمار رسمی، در حال حاضر حدود ۶۲ هزار پروژه 
نیمه تمام در کشور داریم که از این میزان ۵۷ 
تا ۵۸ هزار پروژه استانی و ۵ تا ۶ هزار پروژه 
ملی هستند که برای تکمیل این طرح ها بیش از 
۶۰۰ هزار میلیارد تومان منابع لازم است. )البته 
اعداد مختلفی برای پروژه های نیمه تمام از ۷۰ 
تا ۸۲ هزار نیز ذکر شده اما عدد رسمی همین 

۶۲ هزار پروژه است.(
سهم بخش عمرانی در بودجه های سنواتی 
همواره کمتر از میزان مورد نیاز بوده که آن هم 
کامل  صورت  به  بودجه،  توازن  عدم  دلیل  به 
که  بودجه جاری  به  بیشتر  و  نمی یابد  تحقق 
سهم عمده آن شامل حقوق و دستمزد می شود، 

پرداخته شده است.
بررسی ها نیز نشان می دهد که طی ۱۰ 
سال اخیر و از سال ۱۳۹۰ تا سال ۱۴۰۰ هر 
ساله سهم اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
به نسبت کل بودجه کاهش یافته به طوری که 
این نسبت از ۲۴ درصد در سال ۱۳۹۰ به حدود 
۱۱ درصد در سال ۱۴۰۰ رسید. همچنین سهم 
این بودجه از بودجه ۱۴۰۱ نیز حدود ۱۷ درصد 
بود.از سوی دیگر، طی سالیان گذشته همواره 
ناچیز  نیز  عمرانی  بودجه های  تحقق  میزان 
بوده به گونه ای که از حدود ۶۰ درصد تجاوز 
می گویند:  احداث  حوزه  است.فعالان  نکرده 
بودجه  سایه  از  را  عمرانی  بودجه  باید  دولت 
عمومی خارج کرده و تلاش کند به جای تعریف 
پروژه های جدید، پروژه های نیمه تمام قبلی را به 
بهره برداری برساند.اجرای پروژه های نیمه تمام 
از جمله موضوعاتی است که همواره از سوی 
دولت ها به عنوان یک دغدغه بزرگ یاد شده 
است. هر چند در این سال ها به دلایل مختلف 
جاری،  هزینه های  تامین  بر  دولت  تمرکز  و 
نداشته  کافی  رونق  کشور  عمرانی  بحث های 
است. در این بین بخش خصوصی بارها آمادگی 
خود را برای اجرا و تکمیل این پروژه ها اعلام 
کرده است؛ اما متاسفانه روند واگذاری ها شرایط 
مطلوبی نداشته و بخش خصوصی را به حضور 
نکرده  ترغیب  بخش  این  در  سرمایه  گذاری  و 
است. بخش خصوصی امیدوار است این تغییر، 
زمینه تحول رویکرد نسبت به تکمیل طرح های 
اذعان  باید  البته  کند.  مهیا  نیز  را  نیمه تمام 
داشت که در هر حال دولت  به دلیل نداشتن 
بودجه کافی برای تکمیل این پروژه ها راهی جز 
بهره گیری از توان بخش خصوصی ندارد و در 
نهایت باید این ظرفیت را به کار گیرد.  تا کنون 
منابع به جای اینکه صرف تولید و سرمایه گذاری 
دولت  و  می شود  جاری  هزینه های  شود صرف 
و درآمدی کسب  منابع خود سود  از  نمی تواند 
کند، بنابراین می توان گفت که تکمیل پروژه های 
نیمه تمام عمرانی به یک عملیات غیرممکن برای 
دولت های مختلف مستقر در کشور تبدیل شده 
عمر  دولتی ها  اعلام  طبق  که  شکلی  به  است؛ 
متوسط بهره برداری از پروژه های عمرانی به ۱۷ 

سال افزایش یافته است.

رهبر انقلاب:
منتخبان مراقب 
باشند کام ملت 

تلخ نشود

در دولت سیزدهم  اتفاق افتاد؛ 

 افزایش 
۱۲6 درصدی 

تسهیلات اعطایی 
به دانش بنیان ها

چندین طرح صنعتی و تولیدی استان 
قم که توسط بانک صنعت و معدن تامین 
مالی شده اند، در قالب اردوی یک روزه با 
حضور جمعی از خبرنگاران روز سه شنبه 
پانزدهم اسفندماه مورد بازدید قرار گرفت. 
در اردوی راهیان پیشرفت این بانک، محمد 
امور  و  عمومی  روابط  مدیر  ترابی  حسن 
مشتریان، حجت الاسلام صمد ایمانی ملکی 
حسین  شرعی،  تطبیق  و  نظارت  مسؤل 
آرشید مدیر استانی قم به همراه جمعی از 

کارشناسان این بانک و ...
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»اخبار صنعت« به بهانه تخصیص ۲۱ هزار میلیارد اعتبار برای تکمیل طرح ها گزارش می دهد؛ هشدار ایران 
درباره هرگونه 
 ماجراجویی 

رژیم صهیونیستی

وزیر صمت اعلام کرد:

حمایت از طرح 
خودروهای 

برقی

ملل  سازمان  در  ایران  دائم  نماینده 
گفت: ایران حق مشروع و ذاتی خود را برای 
پاسخگویی به هرگونه تهدید یا اقدام رژیم 
صهیونیستی علیه امنیت و منافع ملی ایران 

محفوظ می داند.

تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
و  ملی  نیاز  یک  برقی  خودروهای  گفت: 
به طور  وزارتخانه  این  و  است  المللی  بین 
برقی  از طرح خودروهای  و محکم  قاطع 
حمایت می کند. »عباس علی آبادی« روز 
پنل های تخصصی  پایان  در  )پنجشنبه( 
با محوریت  بنیان  پنجمین رویداد دانش 
نمایشگاه  در  برقی  خودروی  بوم  زیست 

بین المللی تهران...
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پایانفرسایشیشدنپروژهها

 کاهش ۲۰ درصدی 
قیمت پوشاک در نمایشگاه  بهاره

 سازمان برنامه و بودجه  از تخصیص حدود ۲۱ هزار میلیارد تومان اعتبار برای تامین مالی طرح های تملک دارایی های سرمایه ای 
و تکمیل طرح و پروژه های استانی و ملی خاتمه ای و مصوبات سفرهای استانی رئیس جمهور خبر داد

www.akhbaresanat.ir

شنبه
۱9 اسفند ۱40۲
9 مارس ۲0۲4

۲8 شعبان ۱445 
شماره ۲3۲3

8 صفحه 
 5000 تومان

یادداشت
سال آینده بابت افزایش نرخ ها 

نگرانی خاصی نداریم

حمله سایبری به پالایشگاه آفتاب 
بندرعباس تکذیب شد

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی حمله 
سایبری به پالایشگاه خصوصی آفتاب بندرعباس 
را تکذیب کرد.روز پنجشنبه پالایشگاه آفتاب 
کوچک  پالایشگاه های  از  یکی  که  بندرعباس 
مقیاس بخش خصوصی است، دچار حادثه ای 
شد که طبق اعلام مسئولان محلی، در زمان 
تعمیرات و رفع اشکال در یکی از کوره های این 
مجموعه پالایشی حادثه ای رخ داده که تلفات 
به  همراه داشته است. جانی و خسارات مالی 
فضای  ملی  مرکز  دلیریان، سخنگوی  حسین 
شخصی  صفحه  در  مطلبی  انتشار  با  مجازی 
خود در فضای مجازی نوشت:مرکز ملی فضای 
با  #حمله_ رابطه  در  گمانه زنی ها  مجازی 

سایبری و انفجار در پالایشگاه خصوصی آفتاب 
مطرح شده  ادعای  کرد؛  بررسی  را  بندرعباس 
نادرست بوده و حمله سایبری صورت نگرفته 
است. ما از رسانه ها می خواهیم از انتشار مطالب 

غلط در این خصوص خودداری کنند.

در پایان سال و اسفند ماه که بوی عید 
به مشام می رسد علاوه بر جان گرفتن دوباره 
طبیعت و سبز پوش شدن زمین شاهد جنب 
تقاضا  و  عرضه  افزایش  و  بازار  در  جوشی  و 
در  اصولا  که  موضوعاتی  از  یکی  هستیم. 
می  قرار  مردم  عموم  توجه  مورد  پایان سال 
آینده  سال  در  ها  نرخ  افزایش  مساله  گیرد 
است بخصوص در بخش پوشاک و نیازمندی 
هایی از این دست .آنچه در این موضوع حائز 
اهمیت است افزایش تولید و رونقی است که 

در بخش  تولیدات  مشاهده می شود.
با توجه به این موضوع که اصولا نرخ ارز 
اقتصاد  در  ها  قیمت  یا کاهش   افزایش  روی 
نگرانی  از  اعظمی  بخش  است  موثر  ایران 
درصد  که   حالی  در  است  موضوع  این  در 
داخلی  تولیدات  بخش  در  دلار  به  وابستگی 

زیاد نیست .
بازار ۸۵ میلیون کشور بازار خوبی است 
به  است   متعادل  ان  در  تقاضا  و  عرضه  که 
تغبیر مقام معظم رهبری اقتصاد ایران درون 

زا و برون نگر است.
بخشی از نرخ ارز حباب است که  بازار  
بانک  و  و چون دولت  است  را متشنج کرده 
قرار  نیمایی  نرخ  را  ارز  رسمی  نرخ  مرکزی 
داده بدین معناست که همه تولید کنندگان 
نرخ  بلکه  نیستند،  مواجهه  ارز  بالای  نرخ  با 
ارز نیمایی که به تولید کننده تخصیص داده 
می شود به این دلیل که اراده حاکمیت برای 
ارز  نرخ  و  هاست  قیمت  داشتن  نگه  پایین 
لذا  بالاست،  تولید  و  نیافته  افزایش  نیمایی 
با  آتی  قیمت در سال  رفتن  بالا  بینی  پیش 

توجه به شواهد موجود رد می شود.
علی رغم این که برخی معتقدند سال آینده 
نرخ کالاها به دلیل افزایش نرخ ارز بالا می رود اما 
از نظر قیمت  باورم دورنمای خوبی  این  بر  بنده 
ها در پیش روست، به این معنا که قیمت های 
سال آینده تفاوتی با اسفند ماه سال جاری نخواهد 
داشت، با توجه به اینکه دولت محترم همچنان به 
تولید کنندگان ارز نیمایی تخصیص می دهد و در 
بحث توزیع مشکل چندانی وجود ندارد لذا پیش 

بینی گرانی منتفی است  .

  خسرو ابراهیم نیا
نایب رئیس اتاق اصناف 


